
ankintalainsäädännössä säädetään mah
dollisuudesta erottaa palvelun toimittaja, 
joka on hoitanut julkista sopimusta huo

nosti. Näin ei tietääkseni ole koskaan tapahtunut 
rautateiden matkustajaliikenteessä, mutta kysy
mys on siitä, mitä vaaditaan, että hankkija uskaltaa 
 ainakin kokeilla asiaa. Riittääkö se, että liikenteen
harjoittaja on aiemmin perunut merkittävän osan 
liikenteestä henkilöstöpulan, rikkinäisten kulku
neuvojen tai huonon liikennesuunnittelun  vuoksi 
vai onko tilaaja vaatinut suurta sakkoa liikenteen 
puutteista? 

Meille, jotka matkustamme, junaliikenteen 
hankinta on relevantti kysymys. Monet  ihmiset 
ovat riippuvaisia junaliikenteen moitteettomasta 
toiminnasta voidakseen yhdistää  päivittäin työn, 
päiväkodin ja muut vapaaajan  aktiviteetit. Silloin 
emme halua käyttää joukkoliikennettä, joka aset
taa hinnan laadun edelle, tai operaattoria, joka ei 
pysty tarjoamaan odotettua liikennettä. 
Sopimuksen reaktiivinen irtisanominen ja toi
meksiannossaan epäonnistuneen operaattorin irti
sanominen on raskas prosessi. Mutta olla proaktii
vinen ja hyödyntää mahdollisuus lopettaa sopimus 
sellaisen operaattorin kanssa, jolla on dokumentoi
tuja toimituspuutteita, vaatii rohkeutta. Tarjoaja, 
joka ottaa riskin tulla poissuljetuksi aikaisemman 

huonon johtamisen vuoksi, voi kuitenkin osoittaa 
parantaneensa toimintatapojaan. 

Niiden lähes 20 vuoden aikana, jolloin olen 
vaikuttanut erilaisiin liikennehankintoihin, olen 
nähnyt sekä hyviä että huonoja toimittajia. Tun
nusomaista rautateiden matkustajaliikenteen hy
välle hankinnalle on, että palvelun tarjoaja selvittää 
tarjouksessaan, kuinka toimeksianto toteutetaan. 
Tällä on arvioinnissa suuri merkitys kuten myös 
sopimuksella ja laadun jatkuvalla seurannalla. 
Näin varmistetaan, että tarjoaja pitää  lupauksensa. 
Huonolaatuiset hankinnat arvioidaan vain hinnan 
perusteella tai mahdollisesti myös ottaen huomio
on referenssit.

Jotta juna kulkee kuten sen kuuluu, on yhteis
kunnan elintärkeä perustoiminto, jossa hankinta
viranomaiset edustavat matkustajia ja näin ollen 
heillä on on suuri vaikutusvalta. Kun hankintavi
ranomainen harkitsee sellaisen tarjoajan sulkemis
ta pois,  jolla on aiemmin ollut vakavia puutteita 
toimituk sessaan, tai ainakin ottaa huomioon odot
etun  laadun tarjousten arvioinnissaan, vähenee 
riski, että  liikenne pysähtyy nyt, kun yhteiskunta 
on palautumassa normaalimpaan tilaan pandemi
an jälkeen.

Rohkeus erottaa palveluiden toimittaja

MIKAEL PRENLER
Päätoimittaja

LEDARE

NR 1 • FEBRUARI 2022 • ÅRGÅNG 148

Nordisk Järnbane Tidskrift
NJT ”Europa vækster 

kraftigt på banegods, 
så den rejse skal vi  
i det danske også 
med på.”

DANMARK: Kritik efter godstågolycka     SVERIGE: Ny järnvägslagstiftning

NORGE: Gamla lokaltåg byts ut i Oslo     FINLAND: VR:s huvudkontor nu hotell       

Så ska resenärerna 
lockas tillbaka

Rasmus Munk Kolind,

ny formand i fore ningen 
Dansk banegods

INNEHÅLL 
Ledare: Modet att utesluta 
en leverantör 3

Finland: Kampanj ska locka 
tillbaka resenärerna 4–5

Danmark: Lang vej tilbage  
for kollektiv trafik  6–7

Norge: Godskunder vil sende 
værene sine ”grønt” 8–9

Krönikan: Hopp efter  
coronapandemin 9

Kors & tvärs  10–17

Finland: Centralstation  
i  förändring • Nytt hotell  
i stadens centrum 18–19

Norge: Små ting gjør hver
dagen enklere 19

Danmark: Ny formand for 
Dansk Banegods 21

NJT  NR 1  2022     3 

Modet att utesluta en leverantör
upphandlingslagstiftningen finns möjlighet 
att utesluta en leverantör som har misskött ett 
 offentligt kontrakt. Såvitt jag känner till har 

det aldrig hänt i upphandlad persontrafik på  
järnväg, men frågan är vad som krävs för att en 
upphandlare åtminstone ska våga pröva frågan. 
Räcker det med att en operatör tidigare har ställt 
in en icke oväsentlig del av trafiken på grund av 
personalbrist, trasiga fordon eller dålig planering, 
eller att en beställare utkrävt stora viten för bris
ter i trafiken?

För oss som reser med upphandlad tågtrafik 
är frågan relevant. Många är beroende av att tåg
trafiken fungerar klanderfritt för att få ihop var
dagen med jobb, dagis och andra fritidsaktiviteter. 
Då vill vi inte ha en upphandlad trafik som sätter  
priset före kvaliteten och en operatör som inte kan 
leverera den trafik som förväntas.

Att reaktivt häva ett kontrakt och sparka ut en 
operatör som inte klarar sitt uppdrag är en  
omständlig process. Men att vara proaktiv och  
utnyttja möjligheten att välja bort en operatör 
med dokumenterade leveransbrister kräver mod. 
En anbudsgivare som riskerar att uteslutas på 
grund av tidigare misskötsel har möjlighet att visa 
att bot och bättring skett.

Under de närmare 20 år som jag medverkat i 
olika trafikupphandlingar, har jag sett både bra 
och dåliga upphandlingar. Kännetecknande för en 

bra upphandling av persontrafik på järnväg är att 
anbudsgivaren i sitt anbud måste redogöra för hur 
uppdraget kommer att utföras, och att det tillmäts 
stort värde i utvärderingen, samt en löpande upp
följning av avtal och kvalitet för att säkerställa att 
leverantören håller det den lovar. Sämre upphand
lingar utvärderas enbart på pris, eller möjligen att 
hänsyn också tas till referenser.

Att tåget går när det ska är en grundläggande 
samhällsfunktion där upphandlande myndigheter 
är resenärernas ombud och har ett stort inflytande. 
Genom att en upphandlande myndighet överväger 
att utesluta en anbudsgivare som har tidigare  
dokumenterade allvarliga brister i sin leverans,  
eller åtminstone tar stor hänsyn till förväntad  

kvalitet i sin ut  
vär dering av anbud, 
minskar risken för  
att trafiken fallerar nu 
när allt börjar återgå 
till ett mer normalt 
tillstånd efter  
pandemin.
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Ny tunnel under bangården i 
Helsingfors ska underlätta för 
gående och cyklister.
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Coronapandemin har slagit 
hårt mot persontågtrafiken 
som tappat många resenä
rer. När samhället nu börjar 
 öppna igen görs försök att 
locka tillbaka de  resande. Ett 
exempel är den finska kam
panjen #Nukörviigen som 
sprids i olika kommunika
tionskanaler. Godstrafiken 
ser ut att ha klarat sig bättre 
under pandemin. I Norge 
har efterfrågan på gröna 
transporter på järnväg ökat 
kraftigt. Läs mer om detta 
och mycket annat i årets 
första nummer av NJT!


